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                                                            Abstract  

 

   Reforming the terms of property acquisition is granted as among the reforms that have been 

carried out by the Government in order to organize the real estate. 

 This has been provided and listed by the Algerian civil code in articles 773 to 843: legacy 

reception, will, adjunction, title, pre-emption, and attribution. 

Pre-emption is a matter of estate acquisition which arouses a number of controversies and is 

widely discussed among jurisconsults and lawyers. 

   It used to be common in the Ante-Islamic era, but it was thanks to the Islamic Shariaa 

(Legislation) that patterned its decrees. Nowadays, it has influenced many Arab and other 

foreign legal systems.  

   Pre-emption was provided to keep joint ownership and cohabitation safe from prejudice. 

Besides, it has some economic advantages in keeping together dispatched estate or in 

developing prevalence. Therefore, it plays a part in restructuring real estate and allows the 

Authorities a means to secure real estate in order to enlarge and promote the tourism industry.  

   Taking into account that mutual consent between the buyer and the seller is not required for 

referring to pre-emption, it must be considered as an exceptional status different from the 

original (consent between contractors); to put it another way, it is an assigned appropriation 

by legal decree since the owner is expropriated without his consent.  

   The right of pre-emption has been provided for the estate owner, the prevalence co-owner, 

and the usufruct tenant according to article 795 of the Civil Code. 

 Some specific legislation has also bestowed the right of pre-emption on the Government, 

local communities and neighbours in farming lands that are to be sold. 

   The Algerian lawmakers have arranged these provisions within extremely thorough steps 

beginning with an official notification and ending with a judicial decree which is considered 

an official bond acting as a title of ownership. 

   As a direct consequence, the pre-emption claimer stands instead of the buyer by obtaining 

the rights granted to the latter.  

 

 

 

 

 

 



Résumé 

 

  On considère la réforme des conditions d’acquisition de la propriété comme une de celles 

que l’Etat a adopté pour organiser le régime foncier. Le Code Civil algérien les organisées et 

énumérées dans les articles 773 à 843 : l’Occupation, la Succession ; le Testament, 

l’Accession, l’Acte, la Préemption et Possession.  

   La préemption est l’un des sujets d’acquisition de la propriété qui suscitent beaucoup de 

questionnements et  de discussions dans le milieu des jurisconsultes et des juristes. 

 Ce régime fut connu dans la période préislamique mais il revient à la Charia islamique 

d’avoir structuré ses principes. De là, il a eu de l’influence sur maintes législations arabes et 

étrangères. 

   Le droit de préemption a été établi afin d’éviter de porter préjudice à la copropriété et au 

voisinage en raison des avantages permettant de réunir ce qui a pu être dispersé du droit de 

propriété ou pour promouvoir la prévalence. Il joue donc un rôle dans la restructuration 

foncière en tant que moyen d’intervention pour les pouvoirs publics pour obtenir des terrains 

notamment dans le but d’agrandir et de promouvoir l’industrie touristique. 

   Etant donné que l’assentiment de l’acheteur et du vendeur n’est pas une condition pour le 

recours à la préemption, elle est donc un régime exceptionnel statué en contradiction avec le 

principe originel (l’accord mutuel des contractants). Ce qui en fait une appropriation 

unilatérale par décision légale du fait d’exproprier le tenant du titre sans son assentiment.  

Le droit de préemption a été prévu pour le nu-propriétaire, le copropriétaire à l’indivis, et le 

bénéficiant de l’usufruit selon l’article 795 du Code Civil. 

   La législation particulière a également ajouté l’Etat, les collectivités locales ainsi que les 

parties avoisinantes dans le foncier agricole vendu.   

   Le Législateur algérien a organisé ce droit selon des dispositions très précises qui débutent 

par un avis officiel et se terminent par une injonction judiciaire considérée comme un accusé 

officiel tenant lieu d’acte.  

   La conséquence directe est la substitution de l’intercesseur à l’acheteur dans l’acquisition 

des droits reconnus à celui-ci. 
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